
Oczekiwania polskiego rzemiosla w kontekscie 
przystapienia Polski do Unii Europejskiej  

W ramach finansowanej przez Unie Europejska analizy konsekwencji poszerzenia 
UE na rzemioslo graniczacych regionów na przykladzie Euroregionu Spree-Neiße-
Bober, zostaly ankietowane 322 polskie przedsiebiorstwa z terenów nastepujacych 
izb rzemieslniczych: Zielona Góra, Gorzów, Poznan, Warszawa i Wroclaw. 
Podsumowujac ten sondaz mozna wyciagnac nastepujace wnioski.  

W sondazu, w którym ankietowani byli polscy rzemieslnicy, wzielo udzial 
ponadproporcjonalnie duzo wiekszych przedsiebiorstw rzemieslniczych; osiagniecie 
mniejszych przedsiebiorstw okazalo sie byc nielatwym zadaniem. Niektóre wyniki 
sondazu sa tez sprzeczne. Z tych trudno jest trudno uzyskac jednoznaczny obraz 
konsekwencji dla polskiego rzemiosla w kontekscie przystapienia Polski do UE. 

Ogólnie rzecz biorac, ekonomiczna sytuacja polskich przedsiebiorstw nie 
przedstawia sie lepiej niz sytuacja ich niemieckich kolegów. Spadajacy popyt jako 
konsekwencja slabej konjunktury obarcza przedsiebiorstwa równie mocno jak i ostra 
konkurencja cenowa oraz zla dyscyplina platnicza. Ekonomiczna przyszlosc jest 
niejasna z powodu niewyjasnionej formy finansowania. Finansowanie inwestycji staje 
sie bardzo duzym problemem, poniewaz oprocentowanie realne jest bardzo wysokie, 
a udzial kapitalu wlasnego niski. Do tego dochodzi, to ze panstwo – inaczej niz w 
Niemczech – nie wspomaga przedsiebiorstw udzielajac im pozyczek. 

Przedsiebiorstwa nie oczekuja decydujacego polepszenia ekonomicznej sytuacji 
poprzez przystapienie Polski do UE. Wiedza jednak, ze sa zmuszeni do znacznych 
zmian i restrukturyzacji, by pozostac konkurencyjnym na rynku europejskim. Pociaga 
to za soba znaczne inwestycje modernizacyjne, równiez dlatego by spelnic normy 
obowiazujace w UE, jak na przyklad ochrona srodowiska lub bezpieczenstwo 
produktów. Przedsiebiorstwa chca jak najszybciej dogonic zachodnie firmy, 
zwlaszcza w dwóch kategoriach: know-how i wyposazenie zakladu. Niestety izby 
rzemieslnicze nie sa w stanie im pomóc. Z tego powodu przedsiebiorstwa licza na 
pomoc z UE. 

Na tym tle przystapienie Polski do UE jest znaczaca motywacja dla polskich 
rzemieslników. Dlatego nie dziwi fakt, e mniej wiecej 40% ankietowanych 
przedsiebiorstw (dotyczy to przede wszystkim wiekszych przedsiebiorstw) podalo, iz 
przygotowuje sie na przystapienie do UE. Jest to znacznie wiekszy procent 
przedsiebiorstw niz w Niemczech (8,3%), gdzie jednak nie ma tak du ego 
zapotrzebowania adaptacji. Polscy rzemieslnicy wiedza, iz tylko wlasnym wysilkiem 
moga obronic sie przed konkurencja zachodnia i utrzymac na rodzimym rynku. Przy 
tym duze przedsiebiorstwa sa wiekszym problemem niz zaklady rzemieslnicze z 
Niemiec. Tutaj najwiecej obaw jest przede wszystkim przed rzemioslem spozywczym 
oraz metalowym, poniewaz np zageszczenie piekarzy i rzezników w Polsce nie jest 
tak duze jak na zachodzie. 

Ogólnie rzecz biorac polscy rzemieslnicy oczekuja prawie tak samo wysokich 
negatywnych skutków na rodzimym rynku jak niemieccy. Po rozwazeniu wszystkich 
zalet i wad, poszerzenie UE na wschód jest uwazane bardziej jako ryzyko (43%) niz 
szansa (26,9%).  



Nie znaczy to jednak, ze mozliwe szanse nie sa zauwazane przez zaklady. 
Wprawdzie rzemieslnicy sa bardzo niepewni, czy w koncu uda im sie "zapuscic 
korzenie" na europejskim rynku, poniewaz do teraz polskie rzemioslo ma zazwyczaj 
lokalny lub regionalny charakter. Znaczace powiazania na polskim rynku 
wewnetrznym sa rzadko spotykane. Mimo tego niektóre przedsiebiorstwa posiadaja 
doswiadczenie za granica, przede wszystkim na niemieckim rynku. Przy czym jednak 
czynnosci w Niemczech nie zawsze sa wykonywane legalnie (przede wszystkim przy 
zleceniach prywatnych), poniewaz jeszcze nie wprowadzona dowolnosc uslug nie 
umozliwia polskim rzemieslnikom wykonywania prac monterskich i instalacyjnych w 
UE. To przedstawia duze utrudnienie dla polskiego rzemiosla, poniewaz wlasnie w 
sektorze budowlanym i sektorze rozbudowy (schody, okna, prace murarskie) polscy 
rzemieslnicy pokladali najwieksze nadzieje. Dlatego po uplywie ustawy przejsciowej, 
która moze obowiazywac do siedmiu lat, mozna oczekiwac znaczne zaangazowanie 
w tych sektorach w sasiednim kraju. 

Polscy rzemieslnicy sa mniej zainteresowani formami wspólpracy, które wychodza 
poza import i eksport, to dotyczy równiez niemieckich przedsiebiorstw. Preferuje sie 
raczej luzna forme wspólpracy, moze jedynie jeszcze zatrudnienie jako 
podwykonawca dla niemieckich firm, szczególnie w sektorze budowlanym. Oprócz 
tego jest sie bardzo mocno zainteresowanym wymiana technologii. Wyjatkiem jest 
tutaj jedynie mala grupa rzemieslników z branzy tekstylnej i skórzanej. Niektóre z 
tych zakladów widzi w joint-venture z niemieckim przedsiebiorstwem jedyna 
mozliwosc przezycia na rynku.  

Dominacja niemieckiego rynku jest spowodowana bliskimi odleglosciami. Dlatego 
tez polscy rzemieslnicy najczesciej wymieniali regiony przygraniczne lub Berlin jako 
mozliwy rejon pracy. Poludniowa czy tez zachodnia czesc Niemiec nie stanowi 
atrakcyjnego regionu (z wyjatkiem rzemieslnikow z branzy metalowej).  

Trudno jest dopatrzyc sie jednoznacznych roznic pomiedzy rzemieslnikami z polskiej 
czesci Euroregionu Spree-Neiße-Bober i rzemieslnikami z innych terenów izb 
rzemieslniczych. Jednak rzemieslnicy z Zielonej Góry, polskiej czesci Euroregionu 
Spree-Neiße-Bober, sa porównywalnie bardziej optymistyczni, jezeli chodzi o 
przystapienie do UE. Przez nich oczekiwane szanse i ryzyka sa niemalze wyrównane 
(34,8% do 36,8%). Natomiast rzemieslnicy z Warszawy sa nastawieni bardziej 
pesymistycznie. Na rynku stolicy, o którym toczy sie ciezka walka, obawiaja sie oni 
przede wszystkim konkurencji z zagranicy. Z tego powodu dominuja u nich ryzyka 
jednoznacznie. (Tabele z wynikami analizy po polsku mozna bezplatnie zamówic w 
instytucie Seminar für Handwerkswesen.)      



 


